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امنیت سرویس 
دانش آموزان

با شــروع ســال تحصیلی جدیــد، یکی 
از مــوارد بســیار مهم که باید مــورد توجه 
مدیــران  آموزش وپــرورش،  مســئولان 
مدارس و خانواده ها باشــد، برقراری امنیت 
دانش آمــوزان اســت. به تجربــه در طول 
ســال های مسئولیتم شــاهد وقوع حوادث 
تلخی بــودم که دانش آمــوزان، این عزیزان 
معصوم، قربانی آن می شدند. یکی از مباحث 
درخور توجه در تأمیــن امنیت، لزوم اعمال 
دقت کافی و لازم بر حمل ونقل (سرویس) 
دانش آمــوزان اســت. وقــوع تصادف های 
خســارتی که موجب ایراد صدمات روحی 
می شــود، تصادفات جرحــی و در مواردی 
تصادف فوتی، آزارواذیت کلامی و جنســی، 
ارتباطــات خــارج از عرف و غیرشــرعی با 
خانواده ها، کلاهبرداری، ســرقت، خیانت در 
امانــت و... نمونه هایی از جرائمی هســتند 
که متأســفانه برخی افراد بزهکار یا مستعد 
بزهکاری با پیش آمدن شرایطی در پوشش 
ســرویس مــدارس مرتکب آن می شــوند. 
برای پیشگیری از وقوع این آسیب ها، هیئت 
وزیران در جلسه ۱۴۰۲/۶/۸ آیین نامه اجرائی 
حمل ونقل دانش آمــوزان را در ۳۸ ماده به 
تصویب رســاند که از سال تحصیلی جاری 
احکام آن صرفــا مطابق این آیین نامه اقدام 
آموزش وپرورش،  وزارتخانه های  می شــود. 
کشــور، صمت، فرمانده انتظامی جمهوری 
اســلامی ایران، پلیس راهنمایی و رانندگی، 
سازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشور، 
ســازمان بهزیستی کشور، صدا و سیما و سایر 
رســانه های دولتی در این آیین نامه مکلف 
هســتند برای تأمین امنیت و خدمات رسانی 
مطلوب به حمل ونقل دانش آموزان، وظایف 
مشخص شــده خود را انجام دهند. سامانه 
پایش ناوگان دانش آموز (ســپند)، ســامانه 
الکترونیکی متعلق به وزارت کشــور است 
کــه به منظور اجــرا، ســاماندهی، مدیریت 
و نظــارت یکپارچه و مســتمر بــر عملکرد 
تمامی دســتگاه های متولی، شــرکت ها و 
راننــدگان مجاز حمل ونقــل دانش آموزی، 
اولیــای متقاضی حمل ونقل (ســرویس) و 
همچنین تجمیــع و به  روزرســانی و پایش 
اطلاعات مربــوط در چارچوب این آیین نامه 
و دســتورالعمل های آن، توســط ســازمان 
شــهرداری ها و دهیاری های کشور از طریق 
اتحادیه های تابعه و به نام همین ســامانه 
فعالیت می کند. رانندگان سرویس مدارس 
که توســط پیمانــکاران مربوطه بر اســاس 
مقررات این آیین نامه به کار گیری می شــوند، 
باید  شرایط هفت گانه ذیل را داشته باشند که 

در ماده ۲ اشاره شده است:
 ۱ـ دارا بــودن گواهینامــه رانندگی معتبر 
در طول دوره فعالیت که حداقل سه سال از 
صدور آن گذشته باشــد. ۲ـ دارا بودن گواهی 
ســلامت جســمانی و روانــی. ۳ـ دارا بودن 
گواهی عدم سوءپیشینه مؤثر کیفری. ۴ـ عدم 
محکومیت به محرومیت یا محدودیت های 
رانندگــی. ۵ ـ دارا بودن گواهــی معتبر عدم 
اعتیاد به مواد مخدر و روان گردان. ۶ ـ داشتن 
تحصیلات حداقل پایان دوره اول متوســطه 
یا ســوم راهنمایی نظام قدیــم. ۷ـ تابعیت 
جمهوری اسلامی ایران. براساس تبصره های 
۴ و ۲ مــاده ۲، ارائــه خدمــات حمل  و نقــل 
به دانش  آموزان پســر در مقطع متوســطه 
اول و دوم برعهــده راننــدگان مرد اســت و 
اولویــت در دانش آموزان مدارس دخترانه با 
رانندگان خانم اســت و در صورت استفاده از 
رانندگان مرد، شــرط تأهل باید رعایت شود. 
براســاس ماده ۴، هرگاه راننده  یکی از شرایط 
یادشــده در این آیین  نامه را از دســت بدهد، 
آموزش وپرورش، شهرداری، دهیاری و والدین 
دانش آموزان حســب مورد موظف هســتند 
مراتب را ظرف یک هفته به پیمانکار و راننده 
مربوط اعلام کنند و در صورت اثبات موضوع، 
گواهی صلاحیت ابطال می شــود. حســب 
مــاده ۲۴ آیین نامه، هرگونــه دخالت مدیر یا 
سایر مسئولان و عوامل مدرسه یا ادارات کل 
آموزش وپرورش در حوزه حمل ونقل دانش-
 آمــوزی  خارج از مــوارد تعیین شــده در این 
آیین نامه  یا انعقاد هرگونه قرارداد بین مدارس 
و مجموعه هــای تابعه با پیمانکاران ممنوع 
اســت. یکی دیگر از نکات مهم آن است که 
بر اســاس ماده ۳۳، مسئولیت و عواقب سوء 
ناشی از به کارگیری هر نوع خودرو یا راننده ای 
که در چارچوب ضوابط این آیین نامه نباشــد، 
متوجه شــخص یــا اشــخاص به کار گیرنده 
خواهد بــود. بنابراین اگــر خانواده ها در غیر 
از مواردی که در این آیین نامه اشــاره شــده 
است، شــخصا یا به وســیله اشخاص دیگر 
اقدام به گرفتن ســرویس برای فرزندان کنند، 

خود مسئول هستند.

اشتباه در محاسبه تعداد معلمان
 مورد نیاز آموزش وپرورش

شــرق: معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش وپرورش با بیان اینکه از 
بابــت کلاس های درس خصوصــا در دوره ابتدایــی، همه کلاس ها با 
معلم ســال تحصیلی را شروع کردند و مشکل خاصی نداریم، گفت: وقتی به 
شرایط مطلوب فکر کنیم و بخواهیم تراکم کمتری در کلاس های درس داشته 
باشیم، قطعا به معلم نیاز داریم که در سال های آینده با همکاری سازمان های 
بیرونی و توجه به اســتانداردها، امیدوار هستیم بتوانیم تعداد بیشتری از افراد 
شایســته را جــذب کنیــم. رضوان حکیــم زاده با بیــان اینکه برنامــه وزارت 
آموزش وپرورش در ســال تحصیلی جدید بر سه محور ارتقای عدالت، بهبود 
کیفیت و ایجاد تعلق و هویت بخشی به دانش آموزان تنظیم شده است، گفت: 
تــلاش حداکثری برای جذب دانش آمــوزان در کلاس های درس خصوصا در 
دوره ابتدایی، شناسایی سریع بازماندگان از تحصیل و تنظیم برنامه هایی برای 
ارتقای کیفیت، بســیار مهم است. او با بیان اینکه با اقداماتی که از ماه ها قبل 
شروع شده روز گذشته شاهد به صدا درآمدن زنگ مهر در سراسر کشور بدون 
چالش خاصی بودیم، افزود: وضعیت توزیع نیروی انسانی و ساماندهی نیروی 
انسانی هم به شکلی بود که دانش آموزان از روز اول سر کلاس ها حاضر شدند 

و کلاس های درس را با معلمان شروع کردند.
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش وپرورش با بیان اینکه وقتی صحبت 
از ارتقای عدالت آموزشی می کنیم باید به موارد متعددی توجه داشته باشیم 
ادامه داد: اولین مورد افزایش دسترســی دانش آموزان اســت. برای ما جذب 
همه کودکان مهم اســت و دلمان می خواهد حتی یک کــودک هم بیرون از 
مدرسه نباشد. در این باره سامانه ای وجود دارد که با تطبیق آمار دانش آموزان 
ثبت نامی با دانش آموزان واجب التعلیم که در مدارس حضور ندارند نســبت 
به شناســایی آنها اقدام می کنیم. حکیم زاده با بیان اینکه امسال قبل از شروع 
مهر ســعی کردیم که در مرحله اول با وجود اینکه هنوز ممکن اســت همه 
آمارها به ســامانه اصلی منتقل نشده باشد، فهرســت را از ثبت احوال گرفته 
و تطبیق را انجام دهیم و در حال بررســی با اســتان ها هســتیم، گفت: بحث 
دسترســی دانش آموزان و جذب حداکثری یکی از برنامه های مهم وزارتخانه 
در راســتای عدالت آموزشــی اســت. او با بیان اینکه یکی از موارد مهم دیگر 
برای عدالت آموزشی این اســت که دانش آموزان در هرجای ایران بتوانند در 
کلاس های درس بــا معلمانی کار کنند که آموزش های لازم را دیده باشــند، 
افزود: بســیاری از معلمان فارغ التحصیل دانشــگاه فرهنگیان هستند. برنامه 
مدونی تنظیم شده تا بتوانیم برای توانمندسازی سایر معلمان که به هر دلیلی 
آموزش هــای لازم را قبلا ندیده اند، ایــن آموزش ها را ارائه دهیم تا کلاس های 

درس پربارتری داشته باشیم.
معاون آمــوزش ابتدایــی وزارت آموزش وپــرورش با بیــان اینکه برنامه 
مشــخصی برای مدیران مدارس داریم، ادامــه داد: از دید ما، مدیران مدارس 
راهبران اصلی آموزشــی و تربیتی هســتند که هدایت امــور را بر عهده دارند. 
بنابراین یــک برنامه ویژه برای این عزیزان با مشــارکت خود آنها، در دســتور 
کار اســت. حکیم زاده با بیان اینکه در دوره ابتدایی به صورت خاص راهبران 
آموزش تربیتی داریم که مسئولیت کیفیت بخشی به مدارس چند پایه روستایی 
و عشــایری را دارنــد، گفت: ممکن اســت به دلیل کمبود امکانات و شــرایط 
دشــواری که این مناطق دارند، کمتر بتوانیم از امکانــات و منابع یادگیری که 
در مراکز شهری وجود دارد اســتفاده کنیم. این افراد که جزء بهترین معلمان 
باتجربه هستند با رشته های مرتبط، کلاس به کلاس، کانکس به کانکس حضور 
پیدا می کنند و سعی می کنند چالش ها را شناسایی و به معلمان کمک کنند و 
احیانا اگر دانش آموزان دچار مشکل هستند، آنها را دریابند. او به اهمیت بحث 
فضای مــدارس پرداخت و افزود: اقدامات خیلی خوبــی برای بهبود فضای 
مدارس و آماده سازی آنها انجام شده. نگاه ما در وزارت آموزش وپرورش طبق 
صحبت وزیر، اولویت دادن به مناطق محروم اســت. اگر امکاناتی وجود دارد، 
با اولویت این مناطق در نظر داریم و در دســتور کار وزارتخانه اســت که برای 
ارتقای عدالت آموزشــی و بهبود کیفیت یادگیری باشند که جدا از هم نیستند 
و مناطــق کمتر برخوردار را در کانون توجــه همه برنامه ها قرار دهیم. معاون 
آمــوزش ابتدایی وزارت آموزش وپرورش ادامه داد: با کارگروه ویژه ای که برای 
این کار تشــکیل شده و جلسات شبانه روزی و بررسی وضعیت مناطق و حتی 

مدارس به صورت نقطه ای اقدامات متعددی انجام شده است.

رفع مشکلات نیروهای خرید خدمات
حکیــم زاده دربــاره کمبــود نیروی انســانی گفــت: اصــلاح بخش نامه 
بازنشستگان توســط وزیر و دعوت از بازنشســتگان به شکل داوطلبانه کمک 
بزرگــی بود. بســیاری از این افراد داوطلبانه اعلام تمایــل کردند که همکاری 
داشــته باشــند. برخی از نیروهای خریــد خدمات که وضعیت نامشــخصی 
داشتند با رایزنی های وزیر آموزش وپرورش با سازمان امور اداری استخدامی و 

همکاری مجلس مشکلشان برطرف شد و در کنار ما هستند.
او در گفت وگویی رادیویی با بیان اینکه بابت کلاس های درس خصوصا در 
دوره ابتدایی همه کلاس ها با معلم، ســال تحصیلی را شروع کردند و مشکل 
خاصی نداریم، افزود: وقتی به شــرایط مطلوب فکــر کنیم و بخواهیم تراکم 
کمتری در کلاس های درس داشته باشیم، خب قطعا به معلم نیاز داریم که در 
سال های آینده با همکاری سازمان های بیرونی و توجه به استانداردها، امیدوار 

هستیم بتوانیم تعداد بیشتری از افراد را که شایسته هستند جذب کنیم.

محاســبه تعداد معلمان مورد نیاز آموزش وپرورش بر حســب میانگین تعداد 
دانش آموزان اشتباه است

معــاون آمــوزش ابتدایــی وزارت آموزش وپــرورش بــا بیــان اینکه اگر 
مجوزهایی که ســازمان امور اداری اســتخدامی به آموزش وپرورش می دهد 
تناســبی با تراکم مطلوب نداشــته باشــد و صرفــا به میانگیــن دانش آموز 
توجه کنند، اشــکالاتی پیش می آیــد، ادامه داد: نکته ای که همیشــه وزارت 
آموزش وپرورش تأکید داشــته این اســت کــه به دلیل مأموریــت اصلی که 
جذب حداکثری اســت، مجبور هستیم در مناطق روســتایی و عشایری حتی 
مدارس یک نفره داشــته باشــیم، مــا هــزاران کلاس داریم که زیــر پنج نفر 
دانش آموز دارند اما قطعا این کلاس ها در مکان های خود برگزار می شــوند و 
اگر فرمولی را که در مصوبه ۸۸۶ گفته شــده و اجتناب از محاســبه میانگین 
برای تعیین تعداد نیروی مورد نیاز برای آموزش وپرورش است، رعایت نکنیم، 

حتما در محاسبات اشتباه خواهد شد.
حکیم زاده با بیان اینکه در گذشــته خیلی ســعی شده  سازمان امور اداری 
اســتخدامی مطابق قانون مصوب شورای عالی برآورد نیروی انسانی را داشته 
باشد، گفت: عملا دانش آموزانی که در یک کلاس زیر پنج نفر هستند باید حتما 
یک معلم داشــته باشند و دانش آموزانی هم که تعداد آنها زیاد است باید در 
یــک تراکم مطلوب درس بخوانند، روی کاغذ با همدیگر جمع می شــوند، اما 
در واقعیت دو کلاس مجزا هســتند که یکی از این کلاس ها قطعا تراکم بالای 
استاندارد خواهد داشت. ازاین رو در یادگیری و ایجاد فرصت ها و زمان عادلانه 
آموزش اختلال ایجاد می شــود. بنابراین امیدوار هســتیم که این بار ســازمان 
امور اداری اســتخدامی دقیقا با در نظر گرفتن مصوبات قانونی بالادســتی که 
برای همه لازم الاجراســت و با همــکاری وزارت آموزش وپرورش بر اســاس 

استانداردهای مطلوب، نیروی انسانی مورد نیاز را برآورد کند.

مدیر سابق پایگاه میراث جهانی تخت جمشید خبر داد:

تعطیلی ردیف ویژه اعتباری نگین میراث فرهنگی ایران

یادداشت گزارش

جامعهجامعه

ایــن روزها خبرهــای خوبی از تخت جمشــید به  عنوان   �
یک میــراث جهانی به گوش نمی رســد. از صدور مجوز برای 
حفر چاه های بیشتر به منظور توســعه کشاورزی در محدوده 
تخت جمشــید، تا تشدید فرونشســت در محدوده استقرار 
این اثر ارزشــمند، خبرهایی اســت که دوســتداران میراث 
فرهنگی ایــران را نگران کرده اســت. اما ایــن  همه ماجرا 
نیست. به تازگی توسعه گلسنگ ها روی ستون ها و بخش های 
مختلف تخت جمشــید زنگ خطر را برای این میراث جهانی 
به صدا درآورده است. اما آیا راهی برای کنترل گلسنگ های 

تخت جمشید وجود دارد؟
مدیر سابق پایگاه میراث جهانی تخت جمشید می گوید تا آبان 
۱۴۰۱ که من در تخت جمشــید بودم، تعداد کارگاه های مرمت را 
در ایــن پایگاه افزایش دادم. وقتی در ۱۳۹۷ وارد تخت جمشــید 
شــدم، آنجا یک کارگاه نیمه فعال برای مرمت ســتون های آپادانا 
داشــت و در ۱۴۰۱ که من از آنجا خارج شــدم، ما دو کارگاه فعال 
در نقش رســتم داشتیم، یک کارگاه فعال در شهر استخر داشتیم، 
در تخت جمشــید یک کارگاه کاخ شــورا را داشــتیم و یک کارگاه 
سرستون ایجاد شد. همچنین یک کارگاه در کاخ هدیش راه اندازی 
شد و یک کارگاه سیار هم داشتیم که کار اضطراری قطعات را در 

کاخ های دیگر انجام می داد.
او افــزود: در ســال ۱۳۹۷ حــدود دو نفر کارشــناس مرمت 
داشــتیم. تعدادی هم اســتادکار در آنجا فعال بودند. اما در سال 
۱۴۰۱، تعداد کارشناســانی که جذب آنجا کردیم به حدود ۱۵ نفر 
رســید. این کارشناسان، هم کار ســاماندهی گلسنگ ها و هم کار 

مرمت را انجام می دادند.
فدایی درباره وضعیت تخصیص بودجــه در دوره مدیریتش 
گفت: در دوره حضور در پایگاه تخت جمشــید، شرایط را مدیریت 
کردیم و توســعه بخش مرمت در این پایگاه امکان پذیر شد. البته 
بودجــه کافی نبود و با مدیریت بهینه توانســتیم این کار را انجام 
دهیم. ما خیلی از اعتباراتمان مشابه بسیاری از دستگاه های دیگر 
انقباضی بود، ولی به گونه ای اعتبارات مدیریت شد؛ چون پول در 

اختیار خود پایگاه بود.
او ادامــه داد: در زمان حضور من در تخت جمشــید، پول به 
اســتان نمی رفت اما اکنون روند تخصیص بودجه برعکس شده 
اســت. اعتباری که می آید در اختیار محوطه نیست و خود استان 
برای تخصیص بودجــه تصمیم می گیرد. بودجه ای  که در اختیار 

استان قرار می گیرد، ممکن است روند کاهشی بیشتری پیدا کند.

نبود اعتبار کافی برای پژوهش روی گلسنگ ها
مدیر سابق پایگاه میراث جهانی تخت جمشید درباره توسعه 
گلســنگ ها در نقش برجســته های تخت جمشــید توضیح داد: 
در کنار عوامل مختلفی که در ســنگ های تخت جمشــید آسیب 
ایجاد می کنند که خیلی از آنها عوامل محیطی هســتند، مسئله 
گلســنگ ها را هم داریم. این گونه نیســت که فکر کنیم طی چند 
ســال گلســنگ ها این همه افزایش یافته اســت. آنچه به  عنوان 
گلسنگ های تخت جمشید از آن نام می بریم و دوستان مشکلاتش 
را رصد می کنند، در یک دوره دوهزارو ۵۰۰ ســاله به وقوع پیوسته 

است.
او اضافه کرد: در بخشــی از نقاط تخت جمشید این موضوع 
می تواند بســیار خطرناک باشد؛ چون گونه ها بسیار متنوع هستند 
اما شاید ریسک و خطری که بخشی از گونه ها ایجاد می کنند، زیاد 
نباشد. مسئله ما در تخت جمشید در دو دهه ای که آنجا پایگاهی 
تشکیل شده است و کار علمی می شود، شناخت گلسنگ ها بوده 
اســت. بدون شناخت، عملا نمی شود نســخه ای برای درمان آن 

معضل پیچید.
فدایی افزود: بحث گلسنگ این گونه نیست که به سادگی بتوان 
آن را پاکسازی کرد. کما اینکه ممکن است پاکسازی آن به افزایش 

گلسنگ ها در دهه ها و سده های آینده کمک کند. بنابراین مسئله 
شناخت، نخستین گام و البته یک گام بسیار حیاتی برای کنترل این 
معضل است. تا زمانی که در پایگاه حضور داشتم، ۶۰ تا۷۰ درصد 
گلســنگ ها را شناســایی کردیم و ۳۰ تا ۴۰ درصد آن ناشــناخته 
مانده اســت. او با تأکید بر اینکه درباره گلســنگ محققان زیادی 
در ایران وجود ندارند، ادامه داد: شناخت گلسنگ به  عنوان رشته 
مستقل در کشور ما تدریس نمی شــود، بنابراین چنین تخصصی 
در ایران وجود ندارد. کســی که در ایران درباره شناسایی گلسنگ 
خیلــی مطرح اســت و در این مورد اختصاصــا کار کرده و در دو 
دهه گذشته روی تخت جمشید مطالعه کرده است، فردی به نام 
محمد سهرابی اســت. او در خارج از ایران تحصیل کرده است و 

تا حدودی روی گلسنگ های تخت جمشید مطالعه کرده است.
مدیر ســابق پایگاه میراث جهانی تخت جمشید یادآور شد: در 
تخت جمشــید همیشــه اعتبار در اختیار نبوده است که مطالعه 
مداوم روی گلســنگ ها انجام شود. به علت جنس مطالعه روی 
گلســنگ ها، اینکه یک باره همه آنها را شناسایی کنیم، امکان پذیر 
نبــوده اســت. در یک مــدت شــش ماهه و یک ســاله نمی توان 
یک باره همه گلسنگ های تخت جمشــید را شناسایی کرد؛ زیرا از 
نظر زمانی، نمونه گیری و بحث های دی ان ای شناســی، این گونه 
پیچیدگی هایی دارد که شناســایی آن در یــک مرحله امکان پذیر 
نبوده اســت. بنابراین با اعتباراتی که در اختیار داشتیم، به صورت 

مرحله به مرحله پیش رفتیم.
او افزود: شناســایی گلسنگ ها همه مســئله کنترل این پدیده 
نیست. بحث شــناخت تازه گام اول ولی مهم برای مقابله با این 
معضل اســت. گام های بعد از شــناخت آن است که چگونگی 
کنترل گلسنگ ها، براساس گونه های مختلف باید شناسایی شود و 

ممکن است این کار نسخه های مختلفی را شامل شود.

۸۰ درصد روش کنترل گلسنگ ها شناسایی نشد
فدایی با تأکید بر اینکه راهکارهای کنترل گلسنگ ها باید توسط 
همان شخص متخصص ارائه شود، بیان کرد: من معتقدم حدود 
۱۵ تا ۲۰ درصدی روی کنترل گلسنگ ها کار شده است. اکنون فکر 
می کنیم ۳۰ تا ۴۰ درصد بحث شناخت گلسنگ ها باقی مانده و ۷۰ 

تا ۸۰ درصد هم روش کنترل گلسنگ ها جای کار دارد.
او اضافه کرد: ابتدا باید گونه را شــناخت تا میزان بحرانی که 
روی آثار سنگی ایجاد کرده است، تعیین کرد. بعضی از گلسنگ ها 
درون زی هســتند و داخل سنگ زندگی می کنند. این گونه ها دیده 

نمی شوند اما از درون گرفتاری هایی ایجاد می کنند.
مدیر سابق پایگاه میراث جهانی تخت جمشید گفت: حفاظت 
از تخت جمشــید بــا چنیــن پیچیدگی هایی روبه رو اســت. یک 
بخشی از مسائل هم به اعتبار و تأمین نیروی انسانی بازمی گردد. 
البته چیزی که همیشــه مسئله ساز بوده اســت، به همان اعتبار 
بازمی گردد. در این پایگاه اعتبارات صرفا پژوهشــی نیســت؛ این 
اعتبارات عمرانی است و به این ترتیب اعتبار زیادی برای پژوهش 
در اختیار نداریم. مثلا پنج درصد از اعتبار عمرانی صرف پژوهش 

می شود که عدد آن زیاد نیست.
او توضیح داد: در تخت جمشــید هر اقــدام اجرائی که انجام 
شود، باید از قبل برای آن طرح تهیه شود. در این پایگاه گردشگری، 
کارهای زیرســاختی، مطالعه و مرمت پیگیری می شــود. بخش 
مطالعــه یک کاری در کنار ســایر کارهاســت و نمی توان ســایر 
بخش ها را تعطیل کرد و صرفــا این بخش را پیش برد. معمولا 
اعتبار بــرای همه این جنس از فعالیت ها نه در تخت جمشــید، 
بلکه در تمام پایگاه های دیگر وجود دارد و شــاهد مشکل اعتبار 

انقباضی هستیم.

یک تخت جمشید بیشتر نداریم
فدایی تأکید کرد: من می خواهم توجه همه را به این موضوع 

جلب کنــم که ما در ایــران یک تخت جمشــید بیشــتر نداریم. 
ایــن اثر در دنیــا به  عنوان یک میراث جهانی مطرح اســت و گل 
سرســبد میراث ملی و جهانی، تخت جمشید اســت. باید به آن 
بــا نگاه متفاوت برخورد شــود و باید با شــکل متفاوتی از اعتبار، 
تخت جمشید را مدیریت کرد. او ادامه داد: نمی گویم دوره ای که 
من آنجا بودم  دوره خیلی درخشانی بود، اما از نظر تصمیم گیری 
در حوزه اعتبار، شــرایط مطلوبی داشــتیم. گفتیم که یک اعتبار 
مســتقل به تخت جمشــید بدهید. بنابراین پایگاه یک ردیف ویژه 
داشــت. اعتبارش از یک جایی به جای دیگــر نمی آمد تا از آنجا 
به تخت جمشید برسد. اعتبار، مستقیم به تخت جمشید می آمد و 

واسطه ای مثل استان فارس و اداره کل وجود نداشت.
مدیر سابق پایگاه میراث جهانی تخت جمشید افزود: این روند 
به ما کمک می کرد تا در عین حال که اعتبار کم بود، آن را مدیریت 
کنیم. کما اینکه در دوره ای که هیچ پایگاهی نمی توانست نفری به 
نفرات اضافه کند، ما این کار را انجام دادیم. ما در یک دوره انتقالی 
قرار گرفته بودیم که اتفاقا استادکارهای تخت جمشید بازنشست 
می شــدند، بنابراین نیاز به نیروهای تازه و جوان داشــتیم تا آنجا 

خالی از نیرو، دانش و تخصص نشود.
او بیان کرد: شاید بشود اعتبارات پایگاه های ملی و بعضا برخی 
از پایگاه های جهانی را مثل روشی که اکنون هست با ابلاغ اعتبار 
به استان ها و از طریق خود استان ها جلو برد و مشکلی هم پیش 
نیاید، اما در مورد تخت جمشید این جنس از مدیریت منابع مالی 

و حتی منابع انسانی شایسته نیست.
فدایی با اشاره به سابقه مدیریت تخت جمشید قبل از انقلاب 
اسلامی گفت: در آن دوره این استقلال وجود داشته است. از ۱۳۱۰ 
به بعد که کاوش ها در تخت جمشید آغاز شد، همیشه یک سیستم 
و تشکیلات مستقل با پست های سازمانی در تخت جمشید وجود 
داشته است. او اضافه کرد: بعد که انقلاب متأسفانه این تشکیلات 
ر ا تعطیل می کنند و آسیب ها زیاد می شود. اکنون هم مدیران ما 
این درک را ندارند که به گذشــته بازگردند و سابقه را جست وجو 
کننــد. فکر می کنند تخت جمشــید مثل بقیه اســت، درحالی که 
تخت جمشید مثل بقیه آثار تاریخی نیست و به این اثر باید توجه 

ویژه تر کرد.
مدیر سابق پایگاه میراث جهانی تخت جمشید تأکید کرد: باید 
همان چیزی را که در مدیریت تخت جمشید بوده است، احیا کنند 
و نیــازی به اختراع جدیدی نیســت. من زمانی کــه در این پایگاه 
حضور داشــتم، این استدلال ها را مطرح کردم و اتفاقا گوش شنوا 
وجود داشــت. رئیس وقت سازمان بســیار با درایت این موضوع 
را فهمید. اجــازه داد بچه هایی که هر چهار مــاه یک بار حقوق 
می گیرند مدیریت اعتبارات را خودشــان بر عهــده بگیرند و آن را 

خودشان به خوبی در قالب برنامه ساماندهی کنند.
او افزود: در آن دوره نه تنها بابت اینکه حق وحقوق ها به موقع 
پرداخت شود  مدیریت مناسبی انجام شد، بلکه این همه کارگاه با 
وجود اینکه اعتبارات انقباضی بود، شکل گرفت. آن زمان افرادی 

اهمیت موضوع را متوجه شدند و یک ردیف ویژه پایگاه دادند.
فدایــی در ادامه گفت: حال ردیف ویژه اعتبار تخت جمشــید 
تعطیل شــده اســت. این ردیف ویژه قرار بود نه به تخت جمشید 
بلکه به گردشــگری منطقه پارس پاسارگاد اختصاص یابد. وقتی 
از این موضوع صحبت می کنیم، به این مفهوم اســت که مسئله 
فقط ۱۰ هکتار یا ۱۲ هکتار تختگاه تخت جمشــید نیســت، بلکه 
چیزی بالغ بر ۱۰۰ هزار هکتار را شامل می شود که به زیرساخت و 
برنامه ریزی نیاز داشت. در این محدوده چندین شهر و ده ها روستا 
وجود داشت که گردشــگری آن به کمک اعتبار ویژه مورد توجه 
قرار می گرفت. ولــی اهمیت موضوع را درک نکردند و شــرایط 
تخصیص اعتبار تخت جمشــید را مشــابه دیگر پایگاه ها کردند. 
تخت جمشید نگین میراث فرهنگی ایران است. اگر با این مقیاس 

مدیریت رهایش کنند، بهتر است.

شــرق: معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان حفاظت محیط 
زیست با تأکید بر اینکه تبدیل شدن تالاب های کشور به کانون های 
گردوغبار نباید بیش از این ادامه داشــته باشد، از لزوم جلوگیری 
از روند تبدیل شــدن ایــن عرصه ها به کانون هــای گردوغبار خبر 
داد. شــینا انصاری روز دوشنبه در مراسم تکریم و معارفه معاون 
محیط زیست دریایی و تالاب های سازمان حفاظت محیط زیست 
گفت: حادثه معدن طبس، حادثه تأسف برانگیزی بود و این واقعه 
تلخ را خدمت مردم شریف ایران و بازماندگان این حادثه تسلیت 

عرض می کنم.
او افزود: آقای لاهیجان زاده،  سرپرست معاونت محیط زیست 
دریایی، فردی عمل گرا و با دانش هستند و همچنین اقدامات آقای 
ذوالجودی (معاون ســابق دریایی) نیز شایســته تقدیر است، اما 
اقدامات در محیط   زیست دریایی بر پایه گفتمان دولت چهاردهم 
و  توافق ســازی در بدنه دولت، قوه قضائیــه و قوه مقننه خواهد 
بود. انصاری تصریح کرد: در حال حاضر مهم ترین ســند بالادستی 
ما قانون برنامه هفتم توسعه است که مورد تأکید رئیس جمهور 
است. علاوه بر این، تقویت دیپلماسی آب برای حل شدن مشکلات 
تالاب هــای مرزی نیز در دســتور کار قرار خواهــد گرفت. رئیس 

سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به اینکه طرح های توسعه 
اقتصادی دریامحور حتما باید در اســتان های ســاحلی پیگیری 
و انجام گیرد، بیان کرد: اســتفاده از ظرفیت فناوری های نو برای 
پایش آلودگی های زیســتگاه های دریایــی و کنترل آلودگی ها مد 
نظر قرار خواهد گرفــت. معاون رئیس جمهور اضافه کرد: توجه 
به جانشــین پروری در معاونت دریایی، استفاده از متخصصان و 
کارشناسان و همچنین جلب مشارکت مردم و استفاده از ظرفیت 

جوامع محلی و بومی از اهمیت بالایی برخوردار است.
 سرپرست معاون محیط  زیســت دریایی و تالاب های سازمان 
حفاظت محیط  زیســت نیز گفت: از اســتقرار آب شیرین کن ها در 
ســواحل خلیج  فارس و دریــای عمان جلوگیــری خواهیم کرد 
تا لطمات را در زیســت بوم های دریایی جنوب کشــور به حداقل 
برســانیم. احمدرضا لاهیجان زاده افزود: معاونت دریایی یکی از 
تخصصی ترین معاونت های ســازمان است که علاوه بر پهنه های 
آبــی داخل خشــکی و تالاب ها، وظیفه محافظت از ســواحل و 
پهنه های آبی جنوب و شمال کشور را نیز بر عهده دارد. او با اشاره 
به اینکه نیازمند قوانین منسجم در حوزه حفاظت از محیط زیست 
دریایی هســتیم، افزود: بیش از ســه میلیــون هکتار عرصه های 

تالابی، حدود پنج  هزار و ۸۰۰ کیلومتر ســواحل شــمال و جنوب 
کشــور نیازمند قانونی منسجم است که تدوین و تصویب آن را از 

طریق مجلس شورای اسلامی پیگیری خواهیم کرد.
سرپرست معاون محیط زیســت دریایی و تالاب های سازمان 
حفاظت محیط زیســت تأکید کرد: توســعه دریامحور در برنامه 
هفتم توســعه و بحث احیــای دریاچه ارومیه به ویــژه پیگیری 
اقدامات نرم افزاری، از  جمله برنامه  هایی است که به صورت ویژه 
پیگیری خواهد شد. تبدیل شــدن تالاب های کشور به کانون های 
گردوغبــار نبایــد بیش از این ادامه داشــته باشــد. لاهیجان زاده 
ادامــه داد: حدود ۴۷ درصد از پهنه های تالابی کشــور تبدیل به 
مراکز گردوغبار شــده اســت و پیگیری حقابه تالاب ها از این نظر 
جزء اولویت های ما خواهد بود. او اضافه کرد: بحث مســئولیت 
اجتماعــی به ما این اجازه را می دهد کــه از ظرفیت بهره برداران 
برای احیای زیســت بوم های دریایی اســتفاده کنیم و این ظرفیت 
برای حفاظت از تالاب های کشــور بســیار مهــم و درخور توجه 
خواهد بــود. او گفت: ســعی خواهیم کــرد در دوران جدید در 
موضوعات مرتبط با کنوانســیون تهران، راپمی و رامســر فعالانه 

عمل کنیم.

هشدار درباره تبدیل شدن تالاب های کشور به کانون های گردوغبار

این روزها مسائل و مشــکلات مالی گریبان تخت جمشید را گرفته و توسعه 
گلســنگ ها در بخش های مختلف این میراث جهانی، خبر ســاز شده است. 
حمید فدایی، مدیر ســابق پایگاه میراث جهانی تخت جمشــید، با اشاره به 

تعطیلی ردیــف ویژه اعتباری نگیــن میراث فرهنگی ایران از تغییر مســیر 
تخصیص بودجه به تخت جمشــید خبر داد و مشــکلات ناشی از این تغییر 

رویکرد را تشریح کرد.

جرم شناس و مدرس دانشگاه
وحید سلطانی پاجی


